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SENZA družstvo, chráněná dílna, Prostějov

     SENZA družstvo, chráněná dílna bylo založeno v roce 2000 občanským 
sdružením LIPKA jako jedno z prvních družstev sociálního typu v ČR. Zakla-
datel družstva, nestátní nezisková organizace, je od roku 1993 provozovatelem 
rozsáhlého denního zařízení sociálních služeb s kapacitou 90 uživatelů. 
Založení družstva vycházelo z neutěšené situace na trhu práce - nedostatku 
pracovních příležitostí pro osoby se zdravotním znevýhodněním, akutní potřeby 
jejich pracovní integrace a sociálního začleňování v nejširším slova smyslu.  
     Od prvopočátku existence družstva jsme část jeho výroby zaměřili na služby 
jednotlivcům i malým firmám. Hledali jsme volná místa na trhu a současně 
jsme se u každé služby snažili najít určitou „přidanou hodnotu“, kterou jiné 
firmy neposkytují.  Některé služby byly dlouhodobě neudržitelné, jiné si našly 
své stálé zákazníky. V současnosti v družstvu pracují tyto provozy:

•    Vývařovna s jídelnou zajišťuje přípravu a podávání obědů (v průměru 
140 - 150 obědů denně) a to pro zaměstnance i veřejnost. Strávníci si mohou 
vybrat ze tří druhů jídla, včetně diety žlučníkové a diabetické. Právě příprava 
diet k nám přivedla řadu strávníků. 
•    Prádelna a mandlovna zajišťuje praní, žehlení, mandlování a drobné opravy 
prádla pro klienty z řad občanů, živnostníků a firem. Své místo na trhu 
si získala například i díky provádění drobných oprav oděvů (včetně pracovních) 
a textilií.
•    Univerzální dílna představuje největší část provozu, ve které pracují tři 
čtvrtiny všech pracovníků družstva. Zabezpečuje dílčí výrobní operace pro 
smluvní partnery, jinými slovy velké výrobní společnosti a firmy. Ve dvou dílnách 
je prováděna kompletace drobných výlisků, kompletace profesních batohů 
a zavazadel, kompletace svorkovnic, příležitostná kompletace a distribuce 
hromadných zásilek, apod. Spolupracujícím firmám družstvo poskytuje náhradní 
plnění dle § 81 odst. 2 písm. b) Zákona č. 435/2004 Sb., o zaměstnanosti. 

Družstvo zaměstnává 35 
osob v trvalém pracovním 
poměru. Převážná část 
pracovníků (91%) jsou 
lidé, kteří pro své zdravotní 
znevýhodnění hledají 
pracovní uplatnění jen velmi 
obtížně. 
Řada z nich patřila mezi 
dlouhodobě nezaměstnané 
a má osobní zkušenosti 
s neúspěchem na trhu práce. 
Družstvo od prvopočátku 
zaměstnává pracovníky 
s tzv. vrozeným zdravotním 

postižením, stejně jako pra-
covníky u nichž došlo ke změ-
ně pracovních schopností 
v průběhu jejich života. 
Praxe potvrdila, že právě toto 
řešení vede k přirozenému 
budování pracovních návyků 
a předávání zkušeností. 

Specifika zaměstnávání 
osob se zdravotním postižením 
jsou mnohdy určující při 
zajištění výroby a celého 
provozu. Každý zaměstnanec 
SENZA družstva má indivi-
duálně stanovenu pracovní náplň, jeho zařazení odpovídá i jeho zdravotnímu 
stavu, schopnostem a možnostem, individuálně je stanovena pracovní doba 
včetně specifického režimu na pracovišti (dle potřeby střídání pracovních činností, 
přestávky, apod.). Pracoviště jsou vybavena ergonomickými pomůckami 
(kvalitní pracovní stoly, židle, nástroje a nářadí, mnohdy specificky upravené). 
Při plánování výroby kalkulujeme s nutností delšího zacvičování, stálého vedení, 
do plánování výroby se promítá i snížená pracovní výkonnost a častější 
pracovní neschopnost zaměstnanců.

Desetiletá existence SENZA družstva, chráněná dílna v Prostějově prakticky 
prokazuje, že sociální podnikání je dlouhodobě udržitelné a pomáhá řešit 
tíživé problémy v oblasti zaměstnanosti, společenského uplatnění a sociálního
 postavení osob, ohrožených sociální exkluzí. Jako družstvo sociálního typu 
pomáháme svým zaměstnancům ke zvýšení sebedůvěry, soběstačnosti 
a společenské prestiže, podporujeme růst jejich odborné kvalifikace a pracovních
kompetencí. To můžeme zajišťovat jen pokud plně akceptujeme podnikatelské 
prostředí a i se svými specifickými podmínkami jsme jeho rovnocennou součástí.  

Krátká inspirace pro začínající i pro již existující sociální podnikatele. 
Odpovídá Mgr. Renata Čekalová, předsedkyně představenstva družstva.

Co by jste doporučila začínajícím sociálním podnikatelům?
Má doporučení vycházejí z desetiletých zkušeností a také možná z vlastních 
chyb, které jsme udělali a následně jsme museli obtížně překonávat jejich 
důsledky:
•    výrobní program a celkovou strategii sociální firmy založit na znalosti 
místního prostředí
•    nepodceňovat přípravu finančního plánu, který je základem pro finanční 
udržitelnost aktivit
•    nepodceňovat rizika (např. liknavost úředníků veřejné správy, i při plánování 
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je třeba být připraven na mimořádné události, které vyžadují mít dostatečné 
finanční rezervy),
•    nepodceňovat marketing
•    zlaté pravidlo udržitelnosti – každý zaměstnanec musí i v sociální firmě 
„vydělat“ minimálně tolik prostředků, aby mohla být pokryta jeho mzda. Další 
náklady firmy (režijní) je možné hradit z různých podpůrných zdrojů, ovšem 
pokud si zaměstnanec nevydělá ani na svoji mzdu, není jeho místo dlouhodobě 
udržitelné.

Čemu by se měli začínající sociální podnikatelé naopak vyhnout?
Propojení sociální služby a podnikání bez toho, aby bylo jasně vymezeno, kdo 
je uživatelem služby a za jakých podmínek mu je služba poskytována a kdo je 
zaměstnancem s řádnou pracovní smlouvou, pracovní náplní, jasně formulo-
vanými právy a povinnostmi atd.

Je něco, na co by si existující sociální podnikatelé, třeba i s dlouholetou 
tradicí, měli dávat pozor?
Již několikrát jsem měla možnost poznat chráněné dílny či sociální firmy, 
jejichž vznik byl motivován velmi dobrými myšlenkami a skutečnými potřebami 
cílové skupiny.  Vznikly v rámci různých projektů a díky rozsáhlé finanční podpoře.  
Jenže existence těchto pracovišť byla zcela závislá na  jiných finančních zdrojích 
než jsou vlastní tržby a proto byla velmi nejistá. Jinými slovy podnikatel by se 
měl vyhnout vybudování závislosti na veřejných finančních zdrojích. 

Jak se Vám daří skloubit podnikatelské a sociální prvky provozu družstva? 
Je to vůbec možné?
Přerod z poskytovatelů sociálních služeb mezi obchodníky nebyl a doposud
není vůbec jednoduchý. Tvrdé ekonomické podmínky nás přiměly opustit 
mnohdy hodně naivní představy o vstřícnosti a pochopení zkušených firem 
a byznysmenů. Stále je třeba mít na paměti, že sociální atributy naší činnosti 
můžeme naplnit pouze v případě, že budeme úspěšnými podnikateli.   

Udržovat nebo rozvíjet?
Jednou jsme vedli zásadní debatu nad dalším osudem jedné dílny. Jeden 
chytrý spolupracovník tenkrát pronesl takové rčení „každá stagnace je začátek 
konce“ (a platí to nejen v podnikání). Měl pravdu a  proto:  „Jednoznačně 
rozvíjet“.   

Stojí všechno to úsilí a těžkosti za to?
Přesto, že během deseti let bylo nutné řešit řadu obtíží, týkajících se především 
udržitelnosti družstva na trhu obchodu a služeb  na regionální úrovni, dnes má 
v regionu již své nezastupitelné místo. A práce nekončí. Stále je třeba 
pokračovat, řešit nové situace, problémy, zakázky, …    „ale stojí to za to“. 

BAPTEC, Dublin

     Baptec je organizace poskytující 
vzdělávání a výcvik v oblasti infor-
mačních technologií se silnou 
vazbou na místní komunitu v oblasti 
Dublinu 15. BAPTEC byl výsledkem 
lokálně zaměřeného partnerství 
a je v mnoha ohledech neobvyklý. 
     V roce 1997 existovala velmi 
silná poptávka po zaměstnancích 
u nově vzniklých firem zaměřených 
na informační a komunikační technologie (IT) v dané oblasti. Projektový personál 
BAP – Partnerství oblasti Blanchardstown (místní agentura pro ekonomický 
rozvoj) měl ve své evidenci klienty s velkým potenciálem, nicméně většina 
z nich byli osoby bez zaměstnání. V oblasti neexistovala infrastruktura pro 
výcvik těchto klientů v oblasti IT a proto byli posíláni daleko do centra 
Dublinu a dalších oblastí na školení. To způsobovalo velké problémy, protože 
klientům často chyběla sebedůvěra a mnoho z nich kurzy nedokončila. V té 
době také existovaly pouze omezené možnosti veřejné dopravy a pro mnoho 
klientů bylo dojíždění do centra velmi obtížné. 
     V roce 1998 projektová koordinátorka programu „Aktivace na trh práce 
(JI)“ viděla příležitost poskytovat pro své účastníky výcvik v oblasti IT.  Identi-
fikovala dva účastníky, kteří měli zájem stát se školiteli v oblasti IT, a navrhla 
jim, že pokud svoje schopnosti zlepší, budou moci poskytovat výcvik i ostatním 
účastníkům programu. Pro tyto účely zajistila čtvrtinu prostor BAP a vybavila 
je 6 počítači. Tyto prostory sloužili jako počítačové výukové centrum. Původně 
průkaz“ (European Computer Driving Licence - ECDL) a později i programy 
specializovaných kurzů Microsoft Office (Microsoft Office User Specialist 
Programmes - MOUSP). Během dalších dvou let se z těchto účastníků stali 
plně kvalifikovaní školitelé IT. Na základě tohoto úspěchu se prostory počíta-
čového výukového centra rozšířily dvojnásobně a zabraly polovinu celkových 
prostor školícího centra. Časem byli v oboru IT vyškoleni všichni účastníci 
a získali potřebné znalosti a dovednosti. Kapacita se dále rozrůstala a o služby 
centra mělo zájem stále více projektů v oblasti zaměstnávání v komunitě. 
Centrum tak přirozeně dále rostlo. Ve stejné době se několik členů projektového
týmu začalo zajímat o sociální ekonomiku. Uskutečnilo se několik pohovorů
ohledně oddělení počítačového výcvikového centra a vytvoření samostatného 
sociálního podniku s potenciálem stát se samostatně životaschopným. V roce 
1999 k tomu i došlo. Bylo svoláno představenstvo, v němž byli zástupci úřadu 
pro zaměstnávání, hospodářské komory, koordinátor místních služeb zaměstnanosti 
(Local Employment Service - LES), koordinátor JI, zástupce podnikatelského 
programu (Enterprise Programme) a další. Právní forma sociálního podniku 
byla zvolena jako společnost s ručením omezeným (company limited by guarantee). 
Zajímavostí je, že i firma IBM od začátku nominovala svého zástupce 
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do představenstva BAPTECu a tento zástupce je zde dodnes. 
     BAPTEC si původně většinu příjmů vydělával formou poplatků za výcvik 
účastníků projektu JI, CE (Community Employment) a LES. V roce 2001 získal 
finance z NSEP (Národní program pro sociální ekonomiku) a přestěhoval se do 
nových prostor v rámci partnerství v Coolmine Industry Estate. Byl najat manažer 
na plný úvazek a současně další školitelé a administrátoři. V roce 2006 se 
BAPTEC přestěhoval do vlastních prostor v rámci podnikatelského centra 
BASE (BASE Enterprise Centre). Stále je příjemcem příspěvků od CSP 
(Program komunitních služeb). V současné době BAPTEC zaměstnává manažera, 
3 školitele na plný úvazek a 2 administrátory na částečný úvazek. Krátká 
inspirace pro začínající i pro již existující sociální podnikatele. 
Odpovídá Jennifer Cruise, manažerka centra BAPTEC.
Co by jste doporučila začínajícím sociálním podnikatelům?
I když jsem zde nebyla hned na počátku, mohu ze svého pohledu říci, že pro 
sociálního podnikatele je nejdůležitější, aby měl jasnou vizi, byl schopen přivést 
dohromady všechny klíčové stakeholdery a dokázal je získat na svojí stranu 
pro řešení společného cíle.     
Čemu by se měli začínající sociální podnikatelé naopak vyhnout?
Snažit se dosáhnout všeho sami a nepřivést na pomoc dostatek lidí.
Je něco, na co by si existující sociální podnikatelé, třeba i s dlouholetou 
tradicí, měli dávat pozor?
Musíte dosahovat sociálních i ekonomických cílů současně. Je k ničemu být 
finančně úspěšný, ale nepomáhat lidem, kterým jste měli pomáhat, což byl 
také hlavní důvod existence Vašeho sociálního podniku. Na druhou stranu musíte 
být natolik finančně životaschopní, aby jste mohli Vaší cílové skupině pomáhat. 
Jak se Vám daří skloubit podnikatelské a sociální prvky provozu podniku? 
Je to vůbec možné?
Máme velmi zkušené členy představenstva, kteří dohlíží na provoz a zajišťují 
kontrolu nad plněním sociálních i ekonomických cílů. Navíc máme zpracován 
sociální audit, abychom se ujistili, že sociální cíle průběžně naplňujeme.  

Udržovat nebo rozvíjet?
Záleží na obchodním cyklu. Jsou časy, kdy existuje mnoho obchodních příležitostí 
a Vy máte možnost růst opravdu rychle. V současné době je ovšem ekonomická 
situace obtížná a nutí nás být velmi opatrní a obchodní rizika eliminovat. 
Rozhodování samozřejmě ovlivňují potřeby našich cílových skupin a naše 
usilí je podporovat.    
Stojí všechno to úsilí a těžkosti za to?
Absolutně ano! Já, náš personál i představenstvo jsme plně odhodláni podporovat 
naše cílové skupiny a být iniciátoři pozitivních změn v naší komunitě.

2010

Ing. Petr Dolina

JUDr. Miroslav Machala

Ing. Vlastimil Mikulášek

Ing. Vojtěch Miler

Ing. Karel Rychtář

John Kearns, MBA

Dr. Kenneth Germaine, PhD

Manuál vznikl ve spolupráci Svazu českých a moravských výrobních 
družstev, irské oganizace PARTAS a irského experta Kena Germaina



59 60

SVAZ ČESKÝCH A MORAVSKÝCH VÝROBNÍCH DRUŽSTEV
     
     Svaz je občanským sdružením právnických osob – výrobních družstev 
s novodobou tradicí od roku 1953, historie družstev a jejich sdružení sahá až 
do přelomu 19. a 20. století. Většina družstev je průmyslových a řemeslných, 
přibývá však i netradičních činností. Specifickým znakem svazu jsou desítky 
let tradice několika desítek družstev v oblasti zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením. Většina jeho členů - družstev sociálního zaměření má tuto speci-
fickou historii. Zřejmě vlivem účinných nástrojů podpory zaměstnávání osob 
se zdravotním postižením je tento sociálně – společenský cíl nejčastějším 
i u nově vznikajících sociálních družstev a podniků. 
     Forma družstva je jedním z typických pilířů sociální ekonomiky, také proto 
je logické, že již od roku 1996 se SČMVD zabývá širším pojetím sociálního 
podnikání. Spolupracuje nejen v rámci evropských a světových družstevních 
struktur, ale samozřejmě i v národní tematické síti ČR.
     Svaz stál u řady projektů v rámci iniciativy EQUAL ESF, v rámci projektu 
„Sociální družstva a podniky“ (2005 – 2008) přispěl ke vzniku nejméně 17 
družstev a podniků. V rámci propagačního projektu „Podnikání v sociální 
ekonomice“ (2008) vytvořil propagační film a edici deseti publikací, dále působí 
v řadě projektů, kde spolupracuje s mnoha partnery, včetně neziskových 
organizací a vysokých škol.  

PARTAS 

     Organizace Partas je sociální podnik se sídlem v Dublinu (právní forma 
organizace - Guarantee company without a share capital). Jako první v Irsku 
začala rozvíjet a šířit myšlenky sociální ekonomiky a sociálního podnikání. 
Byla založena roku 1984 jako obecně prospěšná společnost na podporu 
vytváření pracovních míst a sociální inkluze. Od roku 1997, kdy zřídila sekci 
sociální ekonomiky, poskytuje podporu neziskovým organizacím a podnikům 
podnikajícím za účelem dosažení sociálních cílů, buduje kapacity, podporuje
rozvoj komunit a ovlivňuje politiku na místní i národní úrovni. Realizovala 
a podílela se na realizaci mnoha národních i mezinárodních projektů. Jednou 
ze stěžejních činností organizace je poskytování mentoringu a výcviku mana-
žerům sociálních podniků. 
     Partner je unikátním příkladem sociálního podniku, který úzce spolupracuje 
s řadou sociálních podniků, komunitních center a dalších iniciativ, občanských 
sdružení i škol v Irsku. Jeho zkušenosti vycházejí z odlišného prostředí 
a podmínek včetně legislativních. Přesto jsme v průběhu několika let spolupráce 
došli ke shodě ve většině příčin a problémů, které provázejí sociální družstva 
i podniky v Irsku a v České republice. 

     



     Manuál je výstupem projektu Aftercare 
v sociálním podnikání a tématicky předchází 
dalšímu výstupu projektu, příručce Sociální přidaná 
hodnota podnikání: Jak ji identifikovat, vymezit 
a využít. Příručka je jednoduchým průvodcem prvotními 
kroky a krůčky hodnocení pozitivního přínosu 
sociálních podniků a družstev pro společnost.


